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»فرهیختگان« همزمان با روز مجلس، عملکرد کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس 
در دوره جدید را بررسی کرد

 کمیسیون طرح های 

بی سرانجام
یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی 7 خرداد امسال آغاز به کار کرد تا ظرف کمتر از یک ماه بعد اعضای کمیسیون های مختلف 

آن مشخص شود. علیرضا منادی سفیدان، محمد وحیدی، سیدمحمد مولوی، احمدحسین فلاحی، شیوا قاسمی پور، حسین 

حق وردی، اکبر احمدپور، مهدی روشـــنفکر، امان قلیچ، محمدمهدی فروردین، روح الله متفکرآزاد، احمد نادری، محمدرضا 

احمدی ســـنگری، اسفندیار اختیاری، مهدی اســـماعیلی، فرهاد بشیری، رضا حاجی پور، حبیب الله دهمرده، محمدمهدی 

زاهدی، حســـین عباس زاده امامی، مهرداد ویس کرمی و علی کریمی فیرزوجایی نمایندگانی هســـتند که با حضور در کمیســـیون آموزش و تحقیقات مجلس به عنوان 

بازوی نظام آموزشی در این نهاد قانونگذار تلقی می شوند. این دوره از مجلس درحالی روی کار آمد که نمایندگان درتمام کمیسیون ها با شرایط خاصی روبه رو بودند و 

طبیعتا باید از همان ابتدا فکری اساسی برای پیشبرد برنامه ها و طرح های کشوری در عرصه های مختلف می کردند. کرونا همان مقوله متفاوت پیش روی نمایندگان 

بود و شـــاید بتوان عنوان کرد که این ویروس وضعیت را برای کمیســـیون آموزشـــی ها سخت تر هم کرده بود، چراکه برای اولین بار کل نظام آموزشی کشور را دستخوش 

تغییراتی کرد تا جایی که دیگر آموزش حضوری معنا نداشت؛ مساله ای که تا پیش از آن هیچ گاه تجربه نشده بود و همین مهم روزهای پرالتهابی را برای نظام آموزشی 

از یک سو و کمیسیون آموزشی ها در طرف دیگر ماجرا ایجاد کرد. با این حال نمی توان همه هم و غم نمایندگان این کمیسیون را معطوف به این مساله دانست، چراکه 

آنها کارهای برزمین مانده اساســـی دیگری هم از مجلس های قبلی به ارث برده بودند که باید تعیین تکلیف می شـــد. کارهایی که باعث شـــده بود پیش از شروع به کار 

کمیسیون آموزش مجلس، مرکز پژوهش های این نهاد قانونگذاری مباحثی را به عنوان اولویت های پیش روی اعضا مطرح کند.
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مهلت ثبت نام آزمون دکتری تمدید شد

سازمان سنجش آموزش کشور درباره اصلاحات دفترچه راهنمای ثبت نام و تمدید مهلت 

ثبت نام درآزمون ورودی دوره دکتری نیمه متمرکز )Ph.D( سال ۱۴۰۰ اطلاعیه ای صادر 

کرد. سازمان سنجش اعلام کرد؛ پیرو اطلاعیه یکم آذرماه ۹۹، ضمن اعلام اصلاحات در 

دفترچه راهنمای ثبت نام آزمون ورودی دوره دکتری نیمه متمرکز )Ph.D( سال ۱۴۰۰، 

به منظور فراهم کردن تسهیلات بیشتر برای آن دسته از متقاضیانی که تا تاریخ نهم آذرماه 

۹۹ برای ثبت نام اقدام نکرده اند، داوطلبان می توانند تا روز چهارشنبه ۱۲ آذرماه نسبت به 

ثبت نام یا ویرایش اطلاعات خود اقدام کنند. در این اطلاعیه آمده است: »متقاضیان 

ضرورت دارد در مهلت درنظر گرفته شده و پس از مطالعه دقیق دفترچه راهنمای ثبت نام 

و اطلاعیه های صادرشده و فراهم کردن مدارک و اطلاعات موردنیاز، به درگاه اطلاع رسانی 

این سازمان مراجعه و نسبت به ثبت نام در آزمون مذکور اقدام کنند.« این اطلاعیه تاکید کرده 

است: »آن دسته از متقاضیانی که قبلا نسبت به ثبت نام اقدام کرده اند، می توانند درصورت 

تمایل تا تاریخ فوق، نسبت به مشاهده و ویرایش اطلاعات ثبت نامی خود اقدام کنند.« 

سهمیه های فرصت مطالعاتی خارج به دانشگاه ها ابلاغ شد

مجتبی صدیقی، رئیس سازمان امور دانشجویان وزارت علوم و معاون وزیر علوم در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران جوان، درباره آخرین وضعیت 

اعزام دانشجویان به فرصت مطالعاتی اظهار کرد: »امسال با شیوع ویروس کرونا با مشکل خروج دانشجویان از کشور مواجه بودیم. علاوه بر 

آن با مشکل افزایش هزینه ها، اعتبارات و محدودیت های متناسب با نرخ ارز در کشور روبه رو بودیم.«صدیقی ادامه داد: »مبنای کار برای اعزام 

به فرصت مطالعاتی در ۶ ماه نخست سال برای اعزام دانشجویانی که نامه حمایت مالی داشتند و همچنین دانشجویانی که درصدد استفاده 

از فرصت مطالعاتی داخل بودند، گذاشته شد. برای ۶ ماه دوم سال ترجیح دادیم بیشتر از فرصت های مطالعاتی داخل استفاده کنیم و 

حداقل هایی را برای خارج از کشور درنظر بگیریم.« معاون وزیر علوم از ابلاغ سهمیه های فرصت مطالعاتی خبر داد و گفت: »سهمیه های فرصت 

مطالعاتی خارج از کشور اواخر آبان به دانشگاه ها اعلام شد. بر اساس این ابلاغیه، دانشجویان ورودی سال ۹۶ که پروژه های اضطراری دارند و 

با مشکل جدی در داخل مواجه هستند می توانند از این سهمیه محدود فرصت مطالعاتی خارج برای اعزام استفاده کنند.«رئیس سازمان امور 

دانشجویان ادامه داد: »فرصت مطالعاتی داخل نیز به دانشگاه ها با ظرفیت به مراتب بیشتر از خارج به دانشگاه ها ابلاغ شد. برای فرصت مطالعاتی 

داخل، سه نوع تسهیلات بیشتر برای ترغیب دانشجویان درنظر گرفته شده است. ابتدا ظرفیت بیشتری درنظر گرفته شده، دوم اینکه مقرری 

فرصت مطالعاتی برای دانشجویانی که در داخل کشور مشغول به تحصیل می شوند بالا برده شد و سوم اینکه پرداخت به دانشگاه ها نیز برای 

اینکه این دانشجویان را بپذیرند و این دانشجویان بتوانند از مشورت اساتید و امکانات آزمایشگاهی بیشتر استفاده کنند، افزایش یافته است.«

قرنطینه دانشگاهی برای دانشجویان علوم پزشکی مبتلا به کرونا

سیماسادات لاری در نامه ای که به روسای دانشگاه ها و دانشکده های علوم پزشکی سراسر کشور ابلاغ شده است، شرایط 

دانشجویان در دوره اجرای طرح »جامع مدیریت هوشمند محدودیت ها متناسب با وضعیت و روند بیماری کووید-۱۹ در شهرهای 

کشور« را اعلام کرد. در این نامه تاکید شده است: »انجام تست PCR از کلیه دانشجویان ساکن در خوابگاه های دانشجویی که 

دوره آموزشی آنان به اتمام رسیده است و قصد عزیمت به شهر محل زندگی خانواده خود را دارند، درصورت مثبت بودن تست 

باید توسط دانشگاه در مکانی که برای قرنطینه در نظر گرفته اسکان داده شوند.«لاری همچنین »ممنوعیت سفر دانشجویان 

ساکن در خوابگاه دانشجویی که درحال گذراندن دوره آموزشی هستند و نتیجه تست PCR آنان مثبت است« را مورد تاکید قرار 

داده است. در این نامه آمده است: »ممنوعیت سفر دانشجویان ساکن در خوابگاه که به علت تعطیلی دوهفته ای دوره آموزشی 

آنان به صورت موقت متوقف شده است.« )تنها آن دسته از دانشجویانی اجازه سفر دارند که نتیجه تست PCR آنان منفی 

است.(معاون دانشجویی و فرهنگی وزارت بهداشت در این نامه به دانشگاه های علوم پزشکی اعلام کرده است: »دانشجویان 

ساکن در خوابگاه درصورت تمایل و منفی بودن تست PCR خود می توانند به شهر محل زندگی خود سفر کنند و درصورت 

مثبت بودن تست باید توسط دانشگاه در مکانی که برای قرنطینه دانشجویان مبتلا به بیماری کرونا درنظر گرفته شده، اسکان 

داده شوند.«لاری به دانشگاه های علوم پزشکی تاکید کرده است در تمامی موارد نباید امکانات رفاهی دانشجویان قطع شود. 

تعییین اولویت ها برای کمیسیون آموزش مجلس یازدهم 
اولویت هــای تعیین شــده توســط ایــن مرکــز حوزه هــای مختلــف آموزش وپــرورش، آمــوزش عالــی و تحقیقــات و فنــاوری را شــامل می شــد. در حــوزه آموزش وپــرورش 

و فنی وحرفــه ای بحــث اصــلاح قانــون تاســیس و اداره مــدارس و مراکــز آموزشــی و پرورشــی غیردولتــی و تصویــب قانــون نظــام جامــع تربیــت معلــم به عنــوان اولویــت 

اساســی مطــرح شــد؛ همچنیــن درحــوزه نظــام آمــوزش عالــی موضوعاتــی ازجملــه اصــلاح قانــون ســنجش و پذیــرش دانشــجو کــه طبــق آن کمیســیون آمــوزش مجلــس 

بایــد درحــوزه اســتقرار و اســتمرار عدالــت آموزشــی و نیــز کیفیــت آموزشــی در پذیــرش دانشــجو، متناسب ســازی ســهمیه ها بــا مقتضیــات روز و... ورود کــرده و در 

راســتای ایجــاد وحــدت رویــه در ســهمیه های پذیــرش دانشــجو در دانشــگاه ها، ایجــاد محدودیــت بــرای ســایر مراجــع به جــز شــورای ســنجش و پذیــرش یــا نهــاد 

جایگزیــن آن وارد عمــل شــود تــا در اصــل جدایــی ســنجش از پذیــرش اتفــاق افتــاده و ســنجش داوطلبــان ورود بــه کلیــه دوره هــا و زیرنظام هــای آمــوزش عالــی از 

طریــق یــک مرکــز ســنجش انجــام شــود. 

اولویــت دیگــر مطرح شــده توســط ایــن مرکــز بــه نمایندگانــی کــه در کمیســیون آمــوزش حضــور دارنــد، بحــث یکپارچه ســازی نظــام آمــوزش عالــی بــود. همچنیــن 

ــی و  ــای صنعت ــات، طرح ه ــت از اختراع ــتای حمای ــی )در راس ــت صنعت ــت از مالکی ــرح حمای ــف ط ــه تعیین تکلی ــی ازجمل ــز مباحث ــاوری نی ــات و فن ــوزه تحقیق در ح

علائــم تجــاری ( و به روزرســانی قوانیــن در راســتای تســهیل کســب وکارهــای دانش بنیــان )بــا تمرکــز بــر اصــلاح احــکام قانونــی مرتبــط بــا بیمــه، تامیــن اجتماعــی 

ــروز  ــا ام ــاه ۹۹ ت ــه از تیرم ــا آنچ ــود، ام ــده ب ــرح ش ــم مط ــا ه ــب وکارنوپ ــت کس ــزان فعالی ــوع و می ــب ن ــی برحس ــای مالیات ــب معافیت ه ــای مناس ــی نرخ ه و پیش بین

به چشــم می آیــد، ایــن اســت کــه نماینــدگان کمیســیون آمــوزش مجلــس یازدهــم هــم نه تنهــا نتوانســتند از ایــن فرصــت ۶ ماهــه اســتفاده کــرده و در عمــل کاری 

بــرای نظــام آموزشــی و جامعــه آکادمیــک کشــور انجــام دهنــد، بلکــه در برخــی مــوارد بــا اظهارنظرهــای متفــاوت بــه ســردرگمی بیشــتر دانشــجویان و در یــک کلام 

دانشــگاهیان دامــن زدنــد. 

در ایــن گــزارش نگاهــی کردیــم بــه کارنامــه عملکــردی کمیســیون آمــوزش مجلــس فعلــی؛ کمیســیونی کــه به نظــر می رســد بیشــتر بــه محلــی بــرای مصاحبــه و گاهــی 

انتقــاد صــرف از عملکــرد نهادهــای متولــی نظــام آموزشــی تبدیــل شــده اســت. 

چگونگی شروع سال تحصیلی در مدارس کشور؛ دغدغه کمیسیون آموزش

شــروع ســال تحصیلــی هــم یکــی دیگــر از آزمون هــای پیــش روی کمیســیون آمــوزش مجلــس بــود؛ ســالی کــه خبرهــای متفاوتــی از تعویــق آن و چگونگــی برگــزاری اش 

بــه گــوش می رســید، هرچنــد کرونــا ســال تحصیــل در همــه مقاطــع تحصیلــی از دبســتان گرفتــه تــا دکتــری را تغییــر داد، امــا به نظــر می رســید علی رغــم صحبت هــای 

رئیــس کمیســیون آمــوزش در روزهــای ابتدایــی تیــر کــه اولویــت ایــن کمیســیون را ســاماندهی آمــوزش کشــور در دوران کرونــا اعــلام کــرده بــود، بیشــتر هــم و غــم 

اعضــای کمیســیون آمــوزش مجلــس دربــاره چگونگــی طــی کــردن ایــن ســال در آموزش وپــرورش بــود. ۱۱ شــهریورماه حســین امامــی، یکــی از اعضــای ایــن کمیســیون 

الزامــات تعیین شــده بــرای شــروع ســال تحصیلــی در آموزش وپــرورش را اعــلام کــرد. 

براســاس گفتــه او، اصــل آمــوزش بایــد به صــورت حضــوری دنبــال می شــد امــا شــیوه برگــزاری کلاس هــا درمناطــق قرمــز کرونایــی به صــورت مجــازی، مناطــق زرد 

به صــورت زوج و فــرد و در مناطــق ســفید نیــز به صــورت حضــوری بــود؛ البتــه نظــارت بــر رونــد بازگشــایی مــدارس و تذکــر بــه ایــن وزارتخانــه در صــورت بــروز هرگونــه 

تخطــی از پروتکل هــای بهداشــتی نیــز ازجملــه وظایــف ایــن کمیســیون نســبت بــه ســال تحصیلــی ۱۴۰۰ عنــوان شــد؛ امــا تنهــا چهــارروز بعــد مهــدی اســماعیلی، 

دیگــر عضــو ایــن کمیســیون از نبــود وحــدت رویــه در برگــزاری کلاس هــا در ســال تحصیلــی جدیــد انتقــاد کــرد و گفــت: »از ایــن همــه تعــارض در گفتــار و تصمیم گیــری 

ــا مــا تمــاس  مســئولان آمــوزش و پــرورش گلایه منــد هســتیم کــه باعــث نگرانــی خانواده هــای دانش آمــوزان شــده اســت، کمااینکــه به طــور مکــرر در ایــن رابطــه ب

ــئولان  ــوی مس ــف ازس ــق مختل ــا در مناط ــزاری کلاس ه ــی برگ ــاره چرای ــات درب ــاذ تصمیم ــئول اتخ ــام مس ــن مق ــه ای ــد.« به گفت ــک دارن ــت کم ــد و درخواس می گیرن

آموزش وپــرورش بــدون مشــورت بــا کمیســیون آمــوزش صــورت گرفتــه، در حالی کــه پیــش از ایــن در کمیســیون ایــن موضــوع مــورد بررســی قــرار گرفتــه بــود و قــرار 

بــود مناطــق دســته بندی شــوند و در مناطقــی کــه از نظــر شــیوع کرونــا دارای وضعیــت قرمــز هســتند کلاس هــا به صــورت مجــازی، در مناطــق دارای وضعیــت زرد 

به صــورت نیمه حضــوری و بــا تعــداد کمتــر دانش آمــوزان و در مناطــق دارای وضعیــت ســفید حضــوری برگــزار شــوند.« جالــب اینجاســت کــه ایــن کمیســیون کمتریــن 

ورودی بــه چگونگــی برگــزاری ســال تحصیلــی در مراکــز آمــوزش عالــی نداشــته و ترجیــح داده ایــن مهــم توســط مســئولان وزارت علــوم پیگیــری شــود. 

سنگ تمام کمیسیون آموزش در مدت کوتاه برای شرکت های دانش بنیان 

یکی دیگر از موضوعاتی که در اولویت های تعیین شده برای این دوره از کمیسیون آموزش به چشم می خورد، بحث تحقیقات و فناوری و بها دادن به فعالیت های شرکت های دانش بنیان 

و تسهیل مسیر آنهاست؛ موضوعی که در همین مدت کوتاه مورد توجه ویژه اعضای کمیسیون آموزش قرار گرفت و اقدامات نسبتا تاثیرگذاری نیز در ارتباط با آن انجام شد. طبق گفته 

احمدحسین فلاحی، سخنگوی کمیسیون آموزش درحال حاضر نزدیک به ۶ هزار شرکت دانش بنیان در کشور وجود دارد اما برای رفع مسائل کشور نیاز به ۱۰5 هزار شرکت دانش بنیان 

است، طبق گفته این مقام مسئول در نشست 3۱ تیرماه این کمیسیون بر وجود صندوق نوآوری در همه استان ها تاکید شده بود و درنهایت در روزهای پایانی مردادماه طرح جهش 

تولید دانش بنیان ها به هیات رئیسه مجلس تقدیم شد. البته پیگیری کمیسیون آموزش در ارتباط با دانش بنیان ها به اینجا ختم نشد و بالاخره ۶ آبان ماه ماده هم این طرح مورد تصویب 

قرار گرفت که طبق آن دستگاه های اجرایی مجازند با شرکت ها و موسسات دانش بنیان، قرارداد مرتبط با کالا و خدمات دانش بنیان منعقد کنند. آنطور که فلاحی به خانه ملت گفته 

بود: »تمام یا قسمتی از جریمه های مقرر در قانون تامین اجتماعی بنابر درخواست کارفرما و با توجه به دلایل ابرازی مبنی بر خارج از اختیار بودن، عدم انجام تکالیف مقرر و با درنظر 

گرفتن سوابق گذشته و خوش حسابی واحدهای تولیدی، صنعتی و معدنی و به تشخیص و موافقت سازمان تامین اجتماعی براساس بندهای ذیل ماده ۲ قانون اصلاح قانون تامین 

اجتماعی مصوب ۱387 مجمع تشخیص مصلحت نظام، قابل بخشودگی است.« در اصل اعضای کمیسیون آموزش تلاش مضاعفی برای هموار کردن مسیر مالی و علمی شرکت های 

دانش بنیان انجام داده اند؛ شرکت هایی که در دوران کرونا ثابت کردند در صورت بها دادن می توانند به بازوی قدرتمند کشور برای رفع نیازها تبدیل شوند. 

دست خالی کمیسیون آموزش برای حل مشکلات دانشگاه فرهنگیان 

فرهنگیان؛ دانشـــگاهی مهم اما پر از گره های مختلف که به نظر نمی رســـد به این راحتی ها هم قابل باز شـــدن باشـــد و حالا نه تنها حل مشـــکلات آن به موضوعی مهم 

تبدیل شـــده، بلکه اعمال تغییرات گاه و بیگاه در ورودی های این دانشـــگاه باعث کمبود شـــدید ۱۹7 هزار تایی نیروی معلم در ابتدای ســـال تحصیلی ۹۹ شده است. 

هرچند کمیســـیون آموزش در همان روزهای ابتدایی موضوع این دانشـــگاه را پیگیری کرد، اما بعد از مدتی این ورود صرفا به اظهارنظرهای مختلف محدود شـــد و عملا 

هیچ برنامه عملیاتی توســـط اعضای کمیســـیون برای رفع مشکلات مهم ترین مرکز تربیت معلم در کشـــور ارائه نشد. روزهای پایانی تیرماه بود که احمدحسین فلاحی، 

ســـخنگوی این کمیســـیون با بیان اینکه اگر از سال ۹۱ که ورودی های دانشگاه فرهنگیان محدود شد، سالیانه ۲5 هزار معلم تربیت می شد، امروز دیگر با کمبود معلم 

در کشور مواجه نبودیم، گفته بود: »امروز ضرورت دارد نسبت به جذب حق التدریسی های قیدشده در قانون تعیین تکلیف نیروهای حق التدریسی اقدام عاجل شود.« 

اما نه تنها دستگاه های متولی ملزوم به این کار نشدند؛ جالب اینجاست که هرکدام از اعضای این کمیسیون موضوعات مبتلابه دانشگاه فرهنگیان را عنوان کردند، اما 

هیچ کدام درنهایت نتوانستند کاری برای پیشبرد فعالیت ها در این دانشگاه انجام دهند. آن طور که از اخبار منتشرشده در این مدت می توان نتیجه گرفت اینکه اعضای 

این کمیسیون در حوزه شناسایی مشکلات دانشگاه فرهنگیان که دیگر همه فعالان این حوزه به خوبی با آن آشنا هستند، ورود خوبی داشته اند اما تا امروز هیچ راهکار 

عملیاتی برای برون رفت از وضعیت فعلی این دانشگاه ارائه نداده اند. 

�ییگیری نافرجام کمیسیون آموزش در ماجرای کنکور نظام قدیم

برگزاری کنکور نظام قدیم هم یکی دیگر از چالش های پیش روی کمیسیون آموزش بود، مطالبه ای که توسط ۶۰۰ هزار داوطلب این کنکور مطرح شد و آنها خواهان تمدید آن تا سال 

۱۴۰۰ شده بودند؛ هرچند مخالفان این تمدید اعلام می کردند که این کنکور در سال های ۹7، ۹8 و ۹۹ تمدید شده و عملا دیگر امکان تمدید آن وجود ندارد، اما داوطلبان تلاش 

زیادی برای برگزاری دوباره آن داشتند تا اینکه درنهایت کمیسیون آموزش وارد میدان شد؛ اما درعمل اظهارات متناقض اعضای این کمیسیون و مسئولان شورای سنجش و پذیرش 

دانشجو باعث سرگیجه این داوطلبان شد. ۲3 شهریورماه بود که سازمان سنجش از کمیسیون آموزش درخواست عدم تمدید کنکور نظام قدیم را کرد و سخنگوی کمیسیون آموزش 

نیز اعلام کرد رئیس سازمان سنجش آنها را متقاعد کرد که امکان تمدید این کنکور وجود ندارد و کسانی که متقاضی شرکت در کنکور هستند به شیوه دیگر عمل کنند. مثلا کنکور 

نظام جدید را شرکت کنند، چراکه سه سال به آنها زمان داده شده بود تا بتوانند از طریق کنکور نظام قدیم وارد دانشگاه ها شوند؛ اما تداوم اعتراض ها باعث شد اعضای کمیسیون بار 

دیگر دست به کار شوند و برگزاری دوباره این کنکور را تمدید کنند، چراکه احمدحسین فلاحی، سخنگوی این کمیسیون بعد از کش وقوس های فراوان آب پاکی را روی دست مسئولان 

سازمان سنجش ریخت و گفت: »موضوع برگزاری کنکور نظام قدیم نیاز به قانونگذاری ندارد و یک تصمیم اجرایی است و کمیسیون آموزش و تحقیقات پس از بررسی های متعدد به این 

نتیجه رسید که با تمدید برگزاری کنکور نظام قدیم موافقت کند.« یک روز بعد و در ۱۲ آبان ماه کمیسیون آموزش طی نامه ای به وزیر علوم خواهان برقراری مجدد این کنکور شد. در 

بخشی از این نامه این طور آمده بود: »کمیسیون در این زمینه مصوبه ای نداشته بلکه طی نامه ای درخواست بررسی مجدد این موضوع در نشست پیش روی شورای سنجش و پذیرش 

دانشجو را دارد.« اما این نامه هم کارساز نیفتاد و درنهایت حرف آخر را مسئولان سازمان سنجش زدند. دبیرخانه این شورا نزدیک ۱۰ روز بعد از ارسال نامه کمیسیون آموزش با صدور 

اطلاعیه ای اعلام کرد آزمون سراسری ۱۴۰۰ و بعد از آن، صرفا برمبنای دروس نظام آموزشی جدید 3-3-۶ برگزار  خواهد شد.

شاید بتوان اصلی ترین آزمون اعضای کمیسیون آموزش را در همان ماه اول تکیه زدن به 

صندلی های سبز بهارستان، بحث برگزاری یا عدم برگزاری کنکور در شرایط کرونایی دانست. 

تعلیق برگزاری کنکور همه مقاطع موضوعی بود که چندهفته ای ذهن داوطلبان را به خود 

مشغول کرده بود و برای اولین بار ۱۴ تیرماه توسط احمد نادری، عضو کمیسیون آموزش 

مجلس لغو بزرگ ترین ماراتن علمی کشـــور بر سر زبان ها افتاد. او در صفحه توئیتر خود 

نوشت: »پیام های بسیاری درمورد به تعویق افتادن   کنکور ۹۹  دریافت می کنم. با توجه به 

موج دوم شیوع کرونا ، نگرانی عزیزان کنکوری و خانواده ها کاملا قابل درک است. ان شاءالله 

این هفته درمورد این موضوع تصمیم خواهیم گرفت.« هرچند در آن برهه دیگر خبری از 

تعیین تکلیف کنکور نشد، اما باید بگوییم تب وتاب نسبت به عملکرد و موضع گیری اعضای 

این کمیسیون از همان روزهای ابتدایی مرداد ماه شروع شد. ۴ مردادماه بود که رئیس این 

کمیســـیون در نشست فوق العاده شورای عالی سنجش و پذیرش که درست ۴ روز بعد از 

شروع مردادماه برگزار شد، از ارائه پیشنهاد ورود مجلس به مساله اصلاح قانون سنجش و 

پذیرش دانشجو در دوره های تحصیلات تکمیلی خبر داد. به گفته او مجلس و کمیسیون 

آموزش در جهت اصلاح این ماده قانونی طرح دوفوریتی تدوین می کند تا سنجش و پذیرش 

دانشجو فقط از طریق سوابق تحصیلی صورت پذیرد. هرچند این قرار بود این طرح در مدت 

کوتاهی تدوین شود تا دیگر خبری از برگزاری کنکور ارشد ۹۹ نباشد، البته آن طور که این 

مقام مسئول در آن برهه گفته بود: »مجلس می خواست تا کنکور حداقل در سال ۹۹ به 

دلیل شرایط کرونایی برگزار نشود تا بعدا بحث حذف کنکور به صورت قانون دائمی در آید.« 

موضوعی که به گفته منادی برای همه مقاطع تحصیلی در دستور کار کمیسیون آموزش 

قرار گرفته بود؛ اما نکته قابل تامل اینجاست که هنوز چندساعتی از این اظهارنظر نگذشته 

بود که مهرداد ویس کرمی، دیگر عضو کمیسیون آموزش عنوان کرد: »طبق توافقی که در 

کمیسیون آموزش با وزارت علوم انجام شد، اصل بر برگزاری کنکور در سه مقطع کارشناسی، 

کارشناسی ارشد و دکتری است، البته که ما در عین حال تابع تصمیم ستاد کرونا هستیم. 

اگر ستاد کرونا تشخیص دهد که برگزاری آزمون مناسب نیست و مشکل ایجاد می کند، 

آنگاه تصمیم دیگری گرفته خواهد شد.« همان زمان بود که صحبت های دیگر مسئولان 

از وزارت علومی ها گرفته تا وزیر بهداشت بیش از پیش باعث نگرانی داوطلبان شده بود. 

جالب اینجاست که از حواشی برگزاری کنکور دکتری و انتقاد شدید احمد نادری، عضو این 

کمیسیون از عدم پروتکل ها در حین برگزاری آن هم از طریق فضای مجازی، بالاخره ۱۲ 

مردادماه اعضای این کمیسیون با حضور وزرای بهداشت و علوم موضوع برگزاری کنکور 

سراســـری و پیامدهای آن ر ابا توجه به شیوع کرونا مورد بررسی قرار دادند؛ جلساتی که 

درنهایت نتوانست جلوی برگزاری کنکور را بگیرد اما نمی توان رعایت هرچه بیشتر پروتکل ها 

در برگزاری کنکورهای مقاطع تحصیلی دیگر را نادیده گرفت. 

کمیسیون آموزش؛ نظاره گر سردرگمی داوطلبان �شت کنکور در شرایط کروناییی


